
Gyönyörû, késõ õszi, napsütéses, meleg idõt prognosztizál-
tak a meteorológusok, amely szerencsére valóra is vált.

Elsõ megállónk a Répási Erdészet épülete volt, ahol rövid
ismertetõt kaptunk az erdészet és az erdõgazdaság fontosabb
adatait illetõen, majd rövid, de annál tartalmasabb vendéglá-
tást követõen elindultunk az elsõ terepi program helyszínére.

A Répási Erdészetre, mint a hasonló adottságokkal ren-
delkezõ síkvidéki, alapvetõen kocsányos tölggyel gazdálko-
dó horvát erdészetekre jellemzõ a jó feltáró hálózat. Még a
kilencvenes években derékszögû feltáróhálózatot építettek
ki, stabilizált utakkal. Az utak nagyságrendileg 15-20 hektá-
ros erdõrészleteket fognak közre.

Hasonlóan a határ magyar oldalán levõ talajtípusokhoz, a
Dráva mellett az öntéstalaj a jellemzõ, azonban itt a Dráva
kavicsrétege alacsonyabban van és a talajvízszint magasab-
ban helyezkedik el, mint nálunk. Ennek megfelelõen a ko-
csányos tölgy állományok általános egészségi állapota jóval
kedvezõbb. Emellett méreteiket, koronájukat tekintve is erõ-
teljesebbek, vitálisabbak, továbbá az állomány jól fejlett, gya-
korlatilag zárt, tényleges alsó szinttel (gyertyán) rendelkezik. 

Az elsõ megállónál egy felújításra felkészítendõ állományt
tekintettünk meg. A felújításnál a természetes felújítást, ese-
tenként mesterséges kiegészítést alkalmaznak. 

Az általános technológiai sor a következõ. Elsõ lépésként
az alsó szint eltávolítása történik, majd a magágy készítését
végzik el egyszerû talajmûvelõ eszközzel. Ezt követõen a
felsõ szint 60%-át távolítják el, közben folyamatosan figye-
lik a természetes szaporítóanyag mennyiségét és szükség
esetén makkal mesterségesen kiegészítik. 

Erdészettõl függõen a makkhullás után végigmennek egy
újabb talajmûvelõ eszközzel, amely pár centiméter mélység-
be bedolgozza makkot. Ezután várják az újulat fejlõdését,
amelyet esetlegesen lisztharmat elleni vegyszerezéssel segí-
tenek. Saját bevallásuk szerint az invazív fajokkal nincsen
problémájuk, bár helyenként akácot, illetve bálványfát is le-
hetett látni. Amikor az újulat eléri a 70–80 cm-es nagyságot,
megtörténik a végvágás.

A jóval alacsonyabb vadlétszám ellenére helyenként ke-
rítéssel védik az erdõsítéseket.

Az alsó szintbõl kitermelt faanyagot jellemzõen a lakos-
ságnak értékesítik tûzifaként, a felsõ szintbõl kikerülõ fa-
anyagot viszont kizárólag a zágrábi székhelyû központ
értékesítheti. Horvátországban a korábban önálló erdõgaz-
daságok egy szervezetté álltak össze holdingszerûen és ön-
álló döntési lehetõséggel semmilyen tekintetben nem ren-
delkeznek.

Megjegyzendõ, hogy a készletnyilvántartás náluk már tel-
jes mértékben digitalizált. Egy Trimble terepi adatgyûjtõn
végzik a készletkiadáshoz, -bevételezéshez szükséges mû-
veleteket, míg a dokumentumokat hõnyomtatóval a hely-
színen állítják elõ. 

Az erdészet egyébként itt is erdészkerületekre tagolódik,
azonban egy kerületben (nagyságrendileg 1000 hektár) egy
erdõmérnök és egy erdésztechnikus dolgozik. A jelölés min-
dig a mérnök feladata, az effektív fahasználati munka vég-
rehajtása a technikusé.

A délelõtt folyamán még megnéztünk egy már felújított
területet. Itt erõteljes, sûrû állományt láthattunk. A fiatalos
mintegy 70 hektáros összefüggõ terület volt. 

Horvátországban a magyarországihoz hasonló nagyon
szigorú területi és egyéb korlátok nincsenek. Az erdõgazda-
ság egyébként teljes egészében bírja az FSC minõsítést. 

Ebédre a Csambinai vadászházba hívtak vendéglátóink.
Az ízletes ebéd és rövid szieszta után már az Erdõgazdaság
másik erdészeténél, a Gyurgyeváci Erdészetnél folytattuk a
terepi programot. 

Itt elõször egy erdõrezervátummá nyilvánított, mintegy
140 éves mézgás égerest néztünk meg. Ebben az erdõrész-
letben (területe: 12 hektár) évtizedekre visszamenõen nincs
közvetlen antropogén hatás. Házigazdáink következetesen
fekete égernek hívták a rezervátumot alkotó égerfajt, de tu-
dományos neveként az Alnus glutinosát használták. 

Az égeres állományok felújítása mesterségesen ültetett
csemetékkel történik a rezervátumon kívül, de a klímavál-
tozás és a talajvízszint-csökkenés ennél az erdészetnél erõ-
teljesebben jelentkezik, így a mézgás égernek vendéglátó-
ink már nagy jövõt nem jósolnak. Elsõ körben kõrissel
kívánták kiváltani az égert, azonban a kõrispusztulás ezt a
próbálkozást reménytelenné tette, így a figyelem a kocsá-
nyos tölgy felé fordult.

A nap zárásaként még egy szintén felújításra elõkészített
kocsányos tölgyest járhattunk be. A gyertyán alsó szint eltá-
volítása megtörtént és a magágy készítése is végrehajtásra ke-

Somogyiak a horvát erdõkben
A SEFAG Erdészeti és Faipari Zrt. és az Országos Erdésze-
ti Egyesület Kaposvári Helyi Csoportjának közös szerve-
zésében 2017. október 12–13-án, kétnapos tanulmányút
keretében rövid betekintést kaphattunk a horvát állami
erdõgazdálkodás tevékenységébe. Negyven fõvel, köztük
négy nyírségi kollégával indultunk el a Kaproncai Erdõ-
gazdaság Répási Erdészetének székhelyére. 
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rült. A kocsányos tölgyet egyébként 130–140 éves korukban
újítják fel. Meglepõ volt, hogy a még álló felsõ szint záródása
a mi jogszabályaink szerint eléggé alacsony volt, az alsó szint
azonban olyan hatékonyan tette a dolgát, hogy nem indult be
a vízhajtásképzõdés, illetve a nemkívánatos gyomosodás.

A vacsorát házigazdáink a Peski vadászházba szervezték,
ahol az est kiváló hangulatban telt. A szállásunk Gyurgye-

vácon a Hotel Picokban volt, ahol kitûnõ körülmények kö-
zött pihenhettük ki a nap fáradalmait.

Másnap, október 13-án, hosszabb buszozás után a Kri-
zevci Erdészet területén ismerkedtünk a bükk és kocsányta-
lan tölgy felújításokkal. Az állományok itt is jellemzõen ke-
rítés nélkül fejlõdtek és újultak. A hazai gyakorlathoz képest
nagy különbség nincsen, többszöri, folyamatos bontóvágá-
sok (3-4 alkalommal) után az újulat fejlettségétõl függõen
kerül sor a végvágásra. Itt ugyanúgy szembetûnõ volt, hogy
területi korlát nincsen, illetve hagyásfák csak elvétve, na-
gyon ritkán maradnak az erdõrészletekben.

Szakmai programunk a Kalnik-hegység lábánál levõ va-
dászházban fejezõdött be. A tanulmányút végén megkö-
szöntük a tartalmas programot, házigazdáink vendégszere-
tetét, és jeleztük, hogy szívesen látjuk vendégül hasonló
keretek között a horvát erdészeket. 

Külön meg kell említenem Mihály László iharosi kerü-
letvezetõ erdészünket, illetve Bálint Tibort a Krizevci Erdé-
szet igazgatóját, akik nélkül ez a tanulmányút nem jöhetett
volna létre.

Szabó József
titkár, OEE Kaposvári H. Cs. 

Az OEE Kecskeméti Helyi Csoportja és az OMBKE Kecske-
méti Helyi Szervezet 2017 év végén már 17. alkalommal
tartotta meg Solton a KEFAG Zrt. nemrég megnyílt solti kul-
csosházában a szokásos évzáró, védõszenteket méltató
szakestélyét.

A rendezvényen 45 fõ vett részt a két csoportból a meghí-
vott vendégekkel együtt, akik között a tolnai, székesfehér-
vári, monori, mindszenti erdészeket és kohászokat is öröm-
mel fedeztük fel. A 18 órakor kezdõdött összejövetelre
érkezõk a hidegre fordult idõjárás kellemetlen hatását bará-
ti poharas köszöntõkkel feledtették.

A szakestélyt megelõzõen finom szarvaspörkölt elfo-
gyasztásával készültek fel a firmák és filiszterek, és mint
közben kiderült, egy sötétben bujkáló pogány is.

A pontban este nyolckor kezdõdött szakestély elnöké-
nek Ugró Sándor (a. Pinokkió) okl. erdõmérnököt válasz-
tották meg, aki a házigazda szerepét kitûnõen ellátó v. Szûcs
Imre (a. Lenin) okl. erdõmérnököt kérte fel a Házirend is-
mertetésére. A Cantus szerepkörre Csurgó Lajos (a. Ifjúma-
dár) okl. kohómérnököt, míg a Kontrapunkt szerepkörre
Szabó Lajos (a. Féldecsi) okl. erdõmérnököt jelölte ki. 

A Háznagy a többi nélkülözhetetlen tisztségviselõt elnöki
felhatalmazással jelölte ki az isteni fényben tündöklõ firmák
teljes megelégedésére. A szakestély során a Komoly Pohár
keretében Dánfy László (a. Bubu) okl. vegyészmérnök, aki
mind az OMBKE-nek, mind az OEE-nek tagja, vetített ké-
pes illusztrációkkal támogatott hozzászólásában ismertette a
védõszentek legendáit, kultuszuknak régi és mai gyakorlá-
sát, valamint az 1989 óta történt fokozatos újra elfogadá-
suknak menetét. 

A Vidám Pohár keretében Koczka Zoltán (a. Koczek)
okl., Bedõ Albert-díjas erdõmérnök elevenítette fel egykori
igazgatójának, Barányi László okl. erdõmérnöknek, humo-
ros történeteit. 

A menet közben a gyertyalángnál felismert pogányt, Széll
Szilárd erdésztechnikust, aki idõközben átképzõdése során

informatikai szaktekintéllyé vált, a Balekcsõsz Szabó Tibor (a.
Volk) okl. erdõmérnök vette kezelésbe, hogy a szünetig hát-
ralévõ idõben, a lehetetlenséget is meghazudtolva, felkészítse
a balekvizsgára és a majdani keresztelõre. 

Számos pompás felszólalás és selmeci, soproni, valamint
miskolci nóta után, a sikeres vizsgát tevõ pogányt Beliczay
István (a. Cicvarek) okl. erdõmérnök és Szûcsné Fias Mónika
(a. Négyfias) erdésztechnikus keresztelték meg. A keresztség-
ben Bösztöri Fényes Csillag nevet adták Széll Szilárdnak. 

Az OEE 151. és az OMBKE 125. éves alapításának alkal-
mából a kettõs tagsággal rendelkezõ Dánfy László (a. Bu-
bu), aki az OMBKE Kecskeméti Helyi Szervezetének elnö-
ke, díszes jubileumi OMBKE-korsót adott át Sulyok Ferenc
(a. Hagyma) okl. erdõmérnöknek, aki az OEE Kecskeméti
Helyi Csoportjának elnöke. 

A szakestélyt Bognár Gábor (a. Pagát) Kaán Károly-díjas okl.
erdõmérnök felszólalása és a méltóságteli csendben felolvasott
Dzsida József Nincsenek már selmeci diákok… verse zárta, majd
a záró énekek elhangzása után a baráti találkozó a még el nem
hangzott nóták intonálásával folytatódott a hajnali órákig.

Dánfy László Andor
OEE Kecskeméti H. Cs.

Szent Hubertusz – Szent Borbála Szakestély Solton




